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 De Dorina Deutsch 
 
 
     Dacă București n-a fost pe agenda mea de călătorie în ultimii 30 de ani nu 

se datorează nici lipsei de interes din partea mea și nici altor priorități. Pur și 
simplu am călătorit spre alte destinații. Totuși am urmărit îndeaproape 
evenimentele petrecute și legate de capitala României.  

 
     În acest an însă, între 19-22 martie am avut ocazia și nu mai putin onoarea 

să particip, împreună cu sora mea Vera Botiș, la un eveniment deosebit. 
Sub egida „Federația Comunităților Evreiești din România, Comunitatea 
Evreilor București, JCC- Centrele comunitare Evreiești„ a avut loc întâlnirea 
aniversară din programul seminarului „Bereshit„ sau Universitatea 
Comunității Evreiești Europene. 

  

 
 

     Lansat la Sinaia în 2011, acest program-seminar cu formatul de weekend 
prelungit (de joi pînă duminică ) este un prilej extraordinar de întâlnire între 
membrii comunităților din România. Participanții în număr considerabil, 370 
de persoane venite din 31 de orașe din România, legate prin legătura cea 
mai puternică, și anume cea a culturii, tradiţiei şi a sentimentului 
apartenenţei, s-au cunoscut, altele s-au reîntâlnit, au petrecut clipe de 
neuitat, au dansat și au cântat bucurându-se că sunt împreună.  

 
     JDC sau Joint - Jewish Joint Distribution Committee- operează în mai mult 

de 70 de țări din lume; în Europa Centrală și de Est, România este una 
dintre țările care beneficiază de sprijinul și îndrumarea acestei organizații. 
Principala, dar nu singura acțiune a JDC este menținerea continuității și 
revitalizarea vieții comunităților evreiești în țările care au fost sub regim 
comunist până la sfârșitul anilor '90. Toate programele inițiate de JDC au ca 
scop familiarizarea evreilor cu conceptul de valori și tradiții pluralistice 
evreiești, în cadrul comunității dar și înafara ei. Nu mai puțin dar cu atât mai 
pregnant este efortul permanent în formarea noii și viitoarei generații de 



profesioniști, dar și de voluntari capabili să răspundă la cerințele nevoilor 
comunitarilor.  

 
    În persoana D-lui Sharli Israel Sabag-Director JDC România, sufletul 

acestui program-seminar, am cunoscut un bărbat energic, hotărât, plin de 
viață și aplecat către toate aspectele cerute de o asemenea misiune.  

 
    „Nașterea unei națiuni„ tema acestui Bereshit 10, este semnificativ și în 

același timp foarte legat de apropierea sărbătorii de Pesach. Semnificația 
sărbătorii mi s-a părut de data aceasta mai potrivită ca nicicând pentru că 
scopul principal al acestui program este acumularea și înțelegerea a cât mai 
multor cunoștințe despre iudaism.  

    Prima zi, joi, este familiarizarea cu hotelul, poza în grup, turul Bucureștiului, 
și apoi o sesiune plenară cu Rabinul Joseph Schonwald din Ierusalim. 
Seara - cină și petrecere la Sinagoga Mare. Trebuie să menționez că în 
bunul spirit evreiesc, bogăția de bucate n-a lipsit și m-am simțit copleșită. 
Muzica a fost susținută de rabinul Israel Levi, un tenor redutabil. N-au lipsit 
cântecele tradiționale de Shabat, dar și imnurile celor două țări- România și 
Israel. Trebuie să recunosc, au fost momente impresionante în această 
primă seară.  

 
     Programul celei de-a doua zi s-a dovedit mai serios și mai apropiat de 

scopul organizării acestui Bereshit. Fiecare participant a avut câteva opțiuni 
pentru audierea cursurilor. Aceste „lecții„ au fost conduse de profesori 
universitari veniți din Israel și din România.  

 
     Dr. Shmuel Faust, editor literar la „Shabbat„ supliment despre filosofie 

evreiască, literatură și artă, doctor în Hermeneutică și Cultură, ne-a adus în 
discuție tema biblică „Cain și Abel- Nașterea omenirii„ 

     Povestea o știe toată lumea, dar întrebarea care se pune pe bună dreptate 
este: De ce s-au certat frații? La această întrebare trebuie să mergem la 
Midraș Genesis, adică la interpretarea Bibliei. Mi s-a părut foarte 
interesantă expunerea, pentru că profesorul ne-a arătat cum a fost și este 
reprezentat în artă acest episod-conflict Cain și Abel.  

 
    A doua sesiune de prelegeri am continuat-o cu aceea a Dr. Felicia 

Waldman. Subiectul: „Enoch în Torah și sursele evreiești”. Născută în 
București, licențiată în Literatură britanică, doctor în Misticism Iudaic, Dr. 
Felicia Waldman, ne-a prezentat figura lui Enoch- Metatron- scrib- contabil- 
judecător ceresc, și nu în ultimul rând intermediar între om și D-zeu. Sau un 
înger păzitor a secretelor cerești și pămîntene, sau un avocat al poporului 
lui Israel în tribunalul ceresc, sau salvatorul care ia asupra lui toate păcatele 



oamenilor este Enoch? La aceste întrebări a încercat D-na Prof. Waldman 
să dea răspunsuri. Foarte interesant și uimitor subiect.  

 
     Eu m-am simțit la acest seminar Bereshit ca un burete care suge toată 

știința și cultura. De aceea am așteptat cu nerăbdare prelegerea Dr. Barak 
S. Cohen „Miracole și vrăjitorie în Kabalah„ de sâmbătă 21 martie 2015. 
Cine nu dorește să aibă toate mijloacele de înțelegere ale Cabalei? 
Vorbitorii de limbă ebraică au un atu, atuul limbii, dar asta nu e decât o 
picătură în procesul cunoașterii. Cunoaștem puterea unui obiect, atunci 
când el este considerat ca o cabală. Dar, Prof. Barak Cohen ne-a făcut 
istoricul apariției cabalei. Credința că dacă spunem, murmurăm cuvinte, 
formule care ne apără de rele, este și azi valabilă, chiar după 18 secole. 
Primim răspunsuri la orice întrebare, așa spune Cabala. Dar, ca o concluzie 
demnă de remarcat: dacă faci fapte bune ( mitzve ) D-zeu te va răsplăti. Eu 
chiar dacă nu cred într-adevăr în puterea Cabalei, mă surprind uneori 
spunând “formule”, de parcă ar fi magice. Probabil e instinctiv.  

 
     Ultima zi, duminică, la Sinagoga Mare a avut loc Sesiunea Plenară de 

închidere a Bereshit 10. În prezența rabinilor și cantorilor, cât și a 
ambasadorului Israel în România, Dan Ben-Eliezer, s-a celebrat simbolic o 
seară de Seder Pesach. Dr.Tamar Kadari, născută în Ierusalim, profesoară 
la Universitatea Bar Ilan, Tel-Aviv și la Institutul pentru Studii Iudaice, a 
condus această masă festivă. Am avut un sentiment puternic de 
apartenență. M-am simțit ca într-o mare familie. În familia „mea„ evreiască. 
M-am simțit acasă. Și e foarte important să te simți acasă.  

 
     Pentru mine acest Bereshit 10 va rămâne în amintire ca un eveniment de 

neuitat. Din păcate nu pot participa la toate edițiile, dar, dacă voi mai avea 
ocazia, mă voi îndrepta către cunoaștere și studiu cu sufletul deschis.  

 
     Fie ca acum în prag de sărbătoare de Pesach, să ne deschidem sufletul și 

să adresăm fiecărui apropiat de-al nostru o vorbă bună.  
 
 http://www.jcc.ro/bereshit-‐10-‐bucuresti	  
 
 
  
   
 


